
voor tabak, gokken, softdrugs en alle
soorten alcohol. Volgens de minister
leidt invoering van deze leeftijds-
grens tot een substantieel lager
alcoholgebruik. Daar komt nog bij
dat het onderscheid tussen zwak- en
sterkalcoholische dranken enigszins
kunstmatig is nu de zogenaamde
mixdranken zijn ingevoerd. Wij
gooien tegenwoordig immers alles
gewoon door elkaar.

Mijnheer de voorzitter! Ik steun
dus vrijwel alle maatregelen die door
de minister zijn voorgesteld, al had
het hier en daar nog wel wat steviger
gemogen. Ik denk daarbij aan het
onmiddellijk opleggen van een
reclameverbod, in plaats van
afwachten. Wij willen ’’een stok voor
de deur’’ in plaats van een stok
achter de deur. Maar goed, er komt
in ieder geval een stok. Een
wettelijke grondslag voor een
reclameverbod is alleszins gerecht-
vaardigd. Er moet echter wel
duidelijkheid worden geschapen over
de voorwaarden die de minister zal
stellen aan de branche, voordat zij de
stok mogelijkerwijs alsnog gebruikt.

Hoewel ik het beleid van de
minister dus grotendeels volg – dat
is ook wel eens een keer prettig –
heb ik wel een probleem met de
positie die zij inneemt ten opzichte
van de niet-commerciële sector. De
voorstellen van de minister lijken
redelijk, maar zijn moeilijk uitvoer-
baar, gezien het risico dat deze met
zich brengen voor het voortbestaan
van het club- en buurthuiswerk en
het aantrekken van vrijwilligers. Ik
steun derhalve de amendementen
van de heren Udo en Apostolou op
dit punt. Er is enige onduidelijkheid
gerezen over het amendement van
de heer Apostolou, maar ik ga ervan
uit dat het desbetreffende artikel
betrekking heeft op sportkantines.
Andere sportgelegenheden, zoals de
sporthal zelf, liggen bepaald niet
voor de hand. Het lijkt mij moeilijk
een balletje te slaan met een glas in
de hand. In een gewoon zwembad
zie ik ook niet zo gauw gebeuren dat
er alcohol wordt geschonken, maar
in de zwemparadijzen kan wel het
een en ander geconsumeerd worden.
Hoe kijkt de minister daar tegenaan?

Hoewel ik de genoemde amende-
menten steun, ben ik van mening dat
er nog veel moet gebeuren op het
gebied van het alcoholmatigings-
beleid, ook in de sportsector. Is de
minister bereid onderzoek te doen
naar de praktijk van de alcohol-
verstrekking bijvoorbeeld in

sportkantines? De voorstellen van
NOC-NSF kunnen bijdragen aan
alcoholmatiging door instructies aan
barvrijwilligers en invoering van een
bestuursreglement. Ik krijg hierop
graag een reactie van de minister.

Voor een goed alcoholmatigings-
beleid is er veel meer nodig dan
alleen dit wetsvoorstel. Het is maar
een stapje. Kunnen wij nadere
voorstellen in het kader van een
overall alcoholbeleid verwachten?
Het is belangrijk dat wordt nagegaan
wat de oorzaken van overmatig
alcoholgebruik zijn. De vraag
waarom steeds meer jongeren gaan
drinken, is in het bijzonder van
belang.

De algemene beraadslaging wordt
geschorst.

De voorzitter: De minister zal
morgenmiddag antwoorden, waarna
de rest van de behandeling zal
volgen.

Sluiting 22.46 uur

©

Lijst van ingekomen stukken,
met de door de voorzitter
terzake gedane voorstellen:

1. de volgende brieven:
zeven, van de minister van

Buitenlandse Zaken, te weten:
een, ten geleide van het verslag van
het bezoek aan het Midden-Oosten
van 21 t/m 26 augustus 1999 (23432,
nr. 26);
een, over de situatie in het Midden-
Oosten (23432, nr. 27);
een, over de recente ontwikkelingen
inzake Oost-Timor (26049, nr. 16);
een, over negatieve veiligheids-
garanties (25819, 26348, nr. 8);
een, ten geleide van het verslag over
de werkzaamheden van de Veilig-
heidsraad in de maand augustus
1999 (26301, nr. 13);
een, ten geleide van het Verdrag
tussen het Koninkrijk der Nederlan-
den en de Republiek Litouwen tot het
vermijden van dubbele belasting en
het voorkomen van het ontgaan van
belasting met betrekking tot
belasting naar het inkomen en naar
het vermogen (26808);
een, inzake overeenkomst over
niet-verspreiding kernwapens
(26810);

twee, van de minister voor
Ontwikkelingssamenwerking, te
weten:

een, inzake de subsidieregeling
(26200-V, nr. 89);
een, inzake ontwikkelingsrelaties
Pakistan en Zimbabwe (26433, nr.
16);

een, van de staatssecretaris van
Buitenlandse Zaken, ten geleide van
kwartaaloverzicht implementatie
EG-richtlijnen (21109, nr. 99);

twee, van de minister van Justitie,
te weten:
een, over de nota ’’Wetgeving voor
de elektronische snelweg’’ (25880, nr.
8);
een, inzake beantwoording van een
vraag over de Wet BOPZ (26200-VI,
nr. 70);

een, van de minister van
Onderwijs, Cultuur en Wetenschap-
pen, inzake het ontwerp-Hoger
Onderwijs en Onderzoek Plan 2000
(26807);

een, van de staatssecretaris van
Onderwijs, Cultuur en Wetenschap-
pen, over grootschalige restauraties
(26200-VIII, nr. 115);

een, van de minister van
Financiën, ten geleide van het
verslag van de Ecofin-raad (21501-07,
nr. 261);

een, van de staatssecretaris van
Volkshuisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Milieubeheer, inzake het
gemeentelijk architectuurbeleid
(26734, nr. 4);

twee, van de minister van Verkeer
en Waterstaat, te weten:
een, inzake tarieven voor stads- en
streekvervoer (23645, nr. 42);
een, over de resultaten van een
onafhankelijk onderzoek door het
instituut voor Bos- en natuuronder-
zoek (IBN-DLO) (26200-XII, nr. 48);

een, van de staatssecretaris van
Economische Zaken, ten geleide van
de beleidsnota ’’De Ondernemende
Samenleving: meer kansen, minder
belemmeringen voor ondernemer-
schap’’ (26736);

een, van de minister van
Landbouw, Natuurbeheer en Visserij,
over de inzet van de EU voor het
landbouwdossier (21501-16, nr. 240);

drie, van de staatssecretaris van
Sociale Zaken en Werkgelegenheid,
te weten:
een, over de ’’zwaarwegende
bedrijfs- en dienstbelangen’’ (26358,
nr. 25);
een, ten geleide van antwoorden op
vragen die gesteld zijn tijdens de
behandeling van het wetsvoorstel
aanpassing arbeidsduur (26358, nr.
26);
een, inzake betaling van het
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kortdurende zorgverlof (26447, nr.
14);

een, van de minister van
Volksgezondheid, Welzijn en Sport,
inzake standpunt rapport Persoons-
gebonden budget (PGB) (25657, nr.
11);

een, van de staatssecretaris van
Volksgezondheid, Welzijn en Sport,
over onderzoek naar de mogelijkhe-
den van een integratie tegemoetko-
ming (25657, nr. 10).

Deze brieven zijn al gedrukt en
rondgedeeld;

2. de volgende brieven:
een, van de minister van Justitie,

inzake informatie invoering Dading;
een, van de minister van

Onderwijs, Cultuur en Wetenschap-
pen, ten geleide van het advies van
de AWT nr. 41, ’’Vitaliteit en kritische
massa’’;

een, van de staatssecretaris van
Onderwijs, Cultuur en Wetenschap-
pen, inzake centrum voor beeldcul-
tuur;

een, van de staatssecretaris van
Financiën, inzake Monitor lokale
lasten 1999;

een, van de minister van Defensie,
ten geleide van beleidsstukken te
aanzien van de Kustwacht voor de
Nederlandse Antillen en Aruba;

een, van de staatssecretaris van
Defensie, ten geleide van een brief
van de stichting NIID;

een, van de minister van
Landbouw, Natuurbeheer en Visserij,
ten geleide van documenten
Staatsbosbeheer bij begroting
ministerie van Landbouw, Natuur-
beheer en Visserij:

een, van de minister van Sociale
Zaken en Werkgelegenheid, inzake
adviesvoornemens SER;

een, van de staatssecretaris van
Sociale Zaken en Werkgelegenheid,
ten geleide van de augustus-
rapportage handhaving 1999 van het
Ctsv;

twee, van de minister van
Volksgezondheid, Welzijn en Sport, te
weten:
een, ten geleide van de voortgangs-
rapportage Platform modernisering
curatieve zorg;
een, inzake RVZ-adviesprogramma
2000.

De voorzitter stelt voor, deze brieven
door te zenden aan de betrokken
commissies en niet te drukken;

3. de volgende adressen:

een, van B. Hoogeboom, met
betrekking tot een klacht tegen het
functioneren van de belastingdienst
t.a.v. het niet beantwoorden van
brieven;

een, van A.E. Horstmans te
Numansdorp, met betrekking tot een
geschil met de belastingdienst;

een, van mevrouw M.B. Arends-
Vellekoop te Geleen, met betrekking
tot uitvoeren rechterlijke uitspraak;

een, van A. den Boer te Cothen,
met betrekking tot kwijtschelding van
inkomstenbelasting/premie volksver-
zekeringen;

een, van J.H. de Hoogh te
Etten-Leur, met betrekking tot
toepassing van de hardheidsclausule
inzake verrekening niet-
verzelfstandigde inkomens-
bestanddelen;

een, van Fiscaal up to date te
Eindhoven, me betrekking tot een
klacht tegen het ministerie van
Financiën v.w.b. de uitvoering van de
Wet openbaarheid van bestuur;

een, van J.W.Landman te West
Graftdijk, met betrekking tot restitutie
van te veel betaalde inkomstenbelas-
ting.

Deze adressen zijn in handen gesteld
van de commissie voor de Verzoek-
schriften;

4. de volgende brieven:
een, van B.M. Liberg, over

economie en belastingwetgeving;
een, van Kroes en Flikkema

gerechtsdeurwaarders, over
opheffing van de kantongerechten in
Meppel, Zevenbergen en Zuidbroek;

drie, van P. Bovendeert, over
onder andere afschaffing sportvis-
sen;

een, van O.M. van Os, over zijn
persoonlijke omstandigheden;

een, van C.P. den IJzerman, inzake
een eventueel huwelijk tussen onze
kroonprins en Maxima;

een, van H.V.B. de Kruisberg,
inzake de wet-Mulder.

Deze brieven e.a. liggen op de griffie
ter inzage.
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